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Protokół nr XXIX/18 
z XXIX sesji Rady Miejskiej w Pakości 

odbytej w dniu 27 marca 2018 r.  
w godz. 14.00 – 16.05 

 
 Obradom XXIX sesji Rady Miejskiej w Pakości przewodniczył 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Pakości p. Jerzy Joachimiak.  
 
 Przewodniczący obrad na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 
1990 r. o samorządzie gminnym /Dz. U. z 2017 r., poz. 1875 z późn. zm./ otworzył 
XXIX sesję Rady Miejskiej w Pakości.  
 

Przewodniczący obrad powitał: radnych, Burmistrza Pakości, 
pracowników Urzędu Miejskiego, kierowników jednostek samorządowych, 
sołtysów oraz zaproszonych gości.  
 
 
Do pkt. 2 - stwierdzenie prawomocności obrad. 
 
 Przewodniczący obrad stwierdził, że w XXIX sesji Rady Miejskiej w 
Pakości uczestniczy 14 radnych, co stanowi 93% składu rady. Quorum jest 
zachowane, Rada może obradować i podejmować uchwały. 
 
Radny nieobecny: 

1. p. Tomasz Kujawa. 
 
/lista obecności stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 3 - zatwierdzenie proponowanego porządku obrad. 
 

Przewodniczący obrad przedstawił proponowany porządek obrad XXIX 
sesji Rady Miejskiej w Pakości w brzmieniu: 
 

1. Otwarcie sesji. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Zatwierdzenie proponowanego porządku obrad. 
4. Przyjęcie protokołu obrad XXVIII sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
5. Zapoznanie się z informacją o działalności Burmistrza Pakości w okresie od  

31 stycznia 2018 r. do 20 marca 2018 r. 
6. Interpelacje i zapytania radnych, odpowiedzi na złożone interpelacje. 
7. Wnioski i zapytania przedstawicieli rad sołeckich. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 

uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2018 r.  
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- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
-  dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Pakość na lata 2018-2031,   

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
przeprowadzenia konsultacji społecznych z mieszkańcami gminy Pakość 
dotyczących realizacji projektu pn. „Budżet obywatelski Gminy Pakość na 
2019 r.”,  

- wystąpienie Zastępcy Burmistrza Pakości p. Szymona Łepskiego, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
podziału gminy Pakość na okręgi wyborcze,  

- wystąpienie Zastępcy Burmistrza Pakości p. Szymona Łepskiego, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
zatwierdzenia raportu z wykonania „Gminnego programu przeciwdziałania 
narkomanii na 2017 r. na terenie gminy Pakość”,  

- wystąpienie Kierownika Referatu Spraw Obywatelskich, Obronnych i 
Ochrony Zdrowia p. Elżbiety Szymborskiej,  

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

13. Zapoznanie się ze Sprawozdaniem z realizacji zadań wynikających z 
Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar 
Przemocy za rok 2017, 

- wystąpienie Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej w Pakości  
p. Katarzyny Kurowskiej, 

- dyskusja. 
14. Zapoznanie się ze Sprawozdaniem z realizacji Programu Wspierania 

Dziecka i Rodziny za rok 2017,  
- wystąpienie Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej w Pakości  

p. Katarzyny Kurowskiej, 
- dyskusja. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Pakość na rok 2018, 

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
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- podjęcie uchwały. 
16. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie  

przeprowadzenia konsultacji społecznych z mieszkańcami gminy Pakość 
dotyczących projektu dokumentu pn. „Lokalny Program Rewitalizacji dla 
Gminy Pakość na lata 2016-2023”, 

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych oraz ustalenia ich przebiegu, 

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

18. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
wyrażenia zgody na nabycie przez Gminę Pakość nieruchomości gruntowej 
oznaczonej jako działka nr 191/12, położonej przy ul. Mikołaja w Pakości, 
stanowiącej współwłasność osób fizycznych,   

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

19. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości gruntowej, 
położonej w m. Wojdal gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 85/2, stanowiącej 
mienie komunalne Gminy Pakość, 

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

20. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości gruntowej, 
położonej w m. Węgierce gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 20, stanowiącej 
mienie komunalne Gminy Pakość, 

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

21. Zapytania i wolne wnioski. 
22. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. 
23. Zamknięcie sesji. 

 
Uwag do porządku obrad nie wniesiono. 
 
Przystąpiono do przegłosowania proponowanego porządku obrad.  
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GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0      " 
wstrzymało się      0      " 
   

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości przyjęła 
porządek obrad XXIX sesji. 
 
 
Do pkt. 4 - przyjęcie protokołu obrad XXVIII sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
 

Przewodniczący obrad poinformował obecnych, że protokoły z XXVIII 
sesji Rady Miejskiej w Pakości był wyłożony do wglądu w biurze rady oraz 
przedłożony Burmistrzowi Pakości.  

 
Uwag do protokołu nie wniesiono. 

 
Przewodniczący zaproponował przyjęcie protokołu XXVIII sesji Rady 

Miejskiej w Pakości i przystąpienie do głosowania. 
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14  radnych  
przeciwnych     0      " 
wstrzymało się      0      " 
 
  Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska przyjęła protokół 
XXVIII sesji Rady Miejskiej w Pakości.  
 
 
Do pkt. 5 – zapoznanie się z informacją o działalności Burmistrza Pakości  
w okresie od 31 stycznia 2018 r. do 20 marca 2018 r. 
 

Przewodniczący obrad poinformował, że radni informację o działalności 
Burmistrza Pakości otrzymali w materiałach sesyjnych.  
 
 Uwag do informacji nie wniesiono.  
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się z informacją o działalności Burmistrza Pakości w okresie od 31 stycznia 2018r. 
do 20 marca 2018r. 
 
/informacja o działalności Burmistrza Pakości stanowi zał. do protokołu/ 
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Do pkt. 6 – interpelacje i zapytania radnych, odpowiedzi na złożone 
interpelacje. 
 
Radny p. Marek Szymborski 
 

- w imieniu mieszkańców zwrócił się z prośbą o rozważenie możliwości 
ustawienia  znaku „droga z pierwszeństwem przejazdu” wzdłuż  
ul. Szkolnej oraz „ustąp pierwszeństwa przejazdu” na wysokości 
budynku Szkolna 45 w Pakości. 

 
- radny zwrócił się z prośbą o wykonanie przycinki drzew i żywopłotu na 

wysokości zatoczki autobusowej przy ul. Szkolnej w Pakości oraz dziko 
rosnących krzewów przy budynku Szkolna 57. 

 
- kolejna interpelacja dotyczyła wystąpienia do Zarządu Dróg 

Wojewódzkich z prośbą o rozważenie możliwości zmiany organizacji 
ruchu przy sklepie DINO w Pakości. Kierowcy jadący z kierunku 
Barcina nie mają możliwości skrętu w lewo na parking przy sklepie. 

 
- radny zwrócił się z prośbą o naprawę progu zwalniającego na drodze 

dojazdowej do kotłowni osiedlowej przy ul. Jankowskiej w Pakości. 
 
Radna p. Renata Proskura 
 

- zwróciła się z prośbą o wykonanie remontów odcinków dróg gminnych 
Radłowo-Ludwiniec oraz centrum wsi Ludwiniec w kierunku 
Dobieszewiczek. W nawierzchni tych dróg potworzyły się dziury i 
koleiny, a po deszczach zostają zastoiny wody. 

 
- zwróciła się z prośbą o ustawienie znaku STOP na skrzyżowaniu ulicy 

Mikołaja i Radłowskiej w Pakości. W ostatnim czasie doszło do kolejnej 
kolizji drogowej. 

 
Radny p. Mariusz Augustyn 
 

- w związku ze zbliżającym się okresem wiosennym i letnim radny zwrócił 
się z prośbą o dokonanie przeglądu kompleksów boisk Orlik pod 
względem stanu technicznego urządzeń i ogrodzenia. 

 
- zwrócił się z prośbą o rozważenie możliwości postawienia szatni na 

terenie Orlika przy ul. Barcińskiej w Pakości. Podczas rozgrywek dzieci i 
młodzież nie mają miejsca na przebranie i pozostawienie odzieży. 
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- w imieniu użytkowników garaży przy ul. Jankowskiej w Pakości zwrócił 
się z pytaniem, czy po skończonej inwestycji wymiany sieci kanalizacji 
sanitarnej można by niewykorzystane materiały użyć do utwardzenia 
nawierzchni przed garażami? Po większych opadach podjazdy zamieniają 
się w kałuże.    

 
- zwrócił się z prośbą o ustawienie znaków drogowych na skrzyżowaniu w 

miejscowości Rycerzewko, przy świetlicy wiejskiej. Skrzyżowanie to nie 
jest oznakowane, a w ostatnim czasie doszło do kolizji drogowej. 

 
Radna p. Barbara Białecka 
 

- zwróciła się z prośbą o dokonanie przeglądu dróg gminnych. Po okresie 
zimowym i ciągłych opadach ich stan techniczny jest bardzo zły. Radna 
zwróciła uwagę na drogę relacji Gorzany – Rybitwy oraz drogę w  
m. Gorzany, których nawierzchnia z dnia na dzień się pogarsza. 

 
Radny p. Marcin Nieznalski 
 

- odniósł się do remontów cząstkowych gruntowych dróg gminnych, 
stwierdził, że sama równiarka nie wystarczy, potrzebne jest kruszywo do 
zasypania dziur. 

 
Radny p. Zygmunt Groń 
 

- w imieniu mieszkańców ul. Cmentarnej i Radłowskiej zwrócił się z 
prośbą o rozważenie możliwości wykonania przejścia dla pieszych za 
przejazdem kolejowym, na „małej obwodnicy”.   

 
- w imieniu mieszkańców Pakości zwrócił się z propozycją wymiany donic 

usytuowanych przy Urzędzie Miejskim, od strony parkingu. Inne 
rozwiązanie poprawiłoby wizerunek Ratusza. 

 
- w imieniu mieszkańców zwrócił się z prośbą o poprawę funkcjonowania 

Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych w m. Giebnia. 
Odpady dostarczone przez mieszkańców nie zostały przyjęte, czego 
skutki są widoczne w przydrożnych rowach i lasach. 

 
- radny odniósł się do odpowiedzi udzielonej przez Rejon Dróg 

Wojewódzkich w Inowrocławiu w sprawie zejścia na promenadę przy  
ul. Inowrocławskiej z mostu nad rzeką Noteć w Pakości. 
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Radna p. Barbara Szelągowska 
 

- ponowiła interpelację w sprawie naprawy pobocza drogi powiatowej 
relacji Rybitwy-Janikowo.  

 
 
Do pkt. 7 – wnioski i zapytania przedstawicieli rad sołeckich. 
 
Sołtys sołectwa Gorzany-Giebnia-Węgierce p. Wanda Piotrowska 
 

- zwróciła się z pytaniem, jakie są plany remontowe w odniesieniu do dróg 
gminnych na terenie miejscowości Giebnia i Gorzany? 

 
 
Do pkt. 8 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2018r. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika Gminy p. Annę 
Kruszka. 

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Goście. 
Chciałabym przedstawić Państwu zmiany, które są niezbędne do 

wprowadzenia do budżetu gminy na rok 2018, w celu realizacji zadań bieżących i 
zadań inwestycyjnych. W uchwale nr XXVII/286/2017 Rady Miejskiej w Pakości 
z dnia 28 grudnia 2017 r. w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na rok 
2018 proponujemy wprowadzić zmiany: w planie dochodów budżetowych, w 
związku z podpisaniem umów o dofinansowanie projektów w ramach programów 
finansowanych z udziałem środków europejskich, na drogi publiczne, gminne, 
dofinansowanie z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich kwota 282 544,00 zł; 
dla oświaty i wychowania z Europejskiego Funduszu Społecznego dofinansowanie 
w wysokości 29 665,00 – realizacja projektu „Nie garb się – nie wystarczy. 
Kształtowanie prawidłowej postawy ciała dzieci w wieku przedszkolnym z terenu 
Gminy Pakość poprzez organizowanie zajęć rekreacyjno-ruchowych z elementami 
gimnastyki korekcyjnej”. Jest to projekt miękki, zintegrowany z dużym projektem 
pn. „Tworzenie nowych miejsc przedszkolnych poprzez budowę przedszkola w 
gminie Pakość”. Ponadto wprowadzamy refundację z Funduszu Spójności w 
wysokości  
2 456,71 zł na zadanie „Budowa, przebudowa, remont sieci kanalizacji sanitarnej 
w ciągu DW 255 Pakość-Strzelno”, ponadto zwiększenie części oświatowej 
subwencji ogólnej o kwotę 20 391,00 zł oraz zwiększenie o kwotę 14 405,00 zł w 
związku z wykonaniem ponad przyjęty plan dochodów. Dokonujmy również 
przeniesienia na kwotę 495 994,29 zł w związku z wprowadzeniem prawidłowych 
paragrafów klasyfikacji dochodów. 22 marca został zatwierdzony przez Pana 
Burmistrza bilans wykonania budżetu za rok 2017. W związku z tym 
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wprowadzamy do budżetu gminy środki, które nie zostały wykorzystane w 
ubiegłym roku. Są to środki z tytułu opłat za zezwolenia na sprzedaż napojów 
alkoholowych w kwocie 63 143,34 zł, które zostały wprowadzone jako wolne 
środki. Wydatki finansowane z tych środków, związane z realizacją programów 
przeciwdziałania alkoholizmowi i narkomanii zostały ujęte w załączniku nr 5 do 
uchwały. Wprowadzamy również środki z opłat z tytułu gospodarowania 
odpadami komunalnymi w wysokości 16 537,73 zł, po stronie dochodów. Wydatki 
z wolnych środków zostały przedstawione Państwu w załączniku nr 7 – wydatki na 
zadania związane z gospodarowaniem odpadów komunalnych. Wprowadzamy 
również niewykorzystane w ubiegłym roku środki z opłat i kar za korzystanie ze 
środowiska – 206 976,59 zł. Środki te są przeznaczone na realizację zadań 
związanych z ochroną środowiska, co  zostało przedstawione w załączniku nr 6. W 
tym przypadku proponujemy przeznaczyć środki na realizację zadania „Budowa, 
przebudowa, remont sieci kanalizacji sanitarnej w ciągu DW Pakość-Strzelno”, jest 
to zadanie kontynuowane z ubiegłego roku, wprowadzamy również środki z 
Funduszu Spójności, które otrzymaliśmy także w ubiegłym roku. Nie zostały one 
wykorzystane z uwagi na to, że termin realizacji został przesunięty do maja tego 
roku, kwota 493 435,20 zł. Zmiany dotyczące planu dochodów zostały Państwu 
przedstawione w załączniku nr 1 do niniejszej uchwały. Wprowadzamy również 
zmiany w planie wydatków. W załączniku nr 2 zostały one Państwu przedstawione 
szczegółowo a w załączniku nr 4 zmiany dotyczące zadań inwestycyjnych. 
Proponujemy zwiększenie planu wydatków o kwotę 734 075,11 zł. Proponujemy 
przeniesienie między paragrafami, rozdziałami i działami w planie wydatków o 
kwotę 1 066 676,09 zł. Chciałabym krótko umówić zadania inwestycyjne w 
załączniku nr 4, zmiany które zostały wprowadzone z uwagi na zakończenie 
procedur przetargowych. Z uwagi na to, że niektórych przypadkach mamy 
oszczędności, w innych natomiast są niezbędne środki do wprowadzenia,  
proponujemy wprowadzić korektę wartości dla zadania „Odbudowa nawierzchni 
drogi gminnej przy ul. Różnej w Pakości” poprzez zmniejszenie o kwotę 447 
000,00 zł. Były to środki kredytu, zatem propozycja przeniesienia części środków 
na sfinansowanie budowy ścieżki rowerowej na odcinku Pakość-Aleksandrowo 
gm. Barcin, tutaj potrzebujemy jeszcze 38 704,78 zł na sfinansowanie tego zadania 
oraz zwiększenie wartości zadania „Tworzenie nowych miejsc przedszkolnych 
poprzez budowę Przedszkola Miejskiego w Pakości”, zwiększenie o kwotę 214 
862,34 zł. Zmiany te powodują zmiany po stronie przychodów i rozchodów 
budżetu gminy. Ponieważ nie musimy zaciągać kredytów w pierwotnie przyjętej 
wartości, wartość tych kredytów zostanie zmniejszona o kwotę 1 247 369,66 zł. 
Zostało to Państwu przedstawione w załączniku nr 3 do niniejszej uchwały. 
Wprowadziliśmy wolne środki na kwotę 865 774,62 zł. To są głównie środki z 
Funduszu Spójności, o których mówiłam i środki z ochrony środowiska, 
przeznaczone na finansowanie zadania związanego z przebudową, budową i 
remontem kanalizacji ściekowej w drodze wojewódzkiej. Wprowadzamy również 
zmianę źródła finansowania wcześniej zaciągniętych kredytów, kwotę 766 208,44 
zł, Jest to wartość rozchodów i zostanie sfinansowana wolnymi środkami, które 
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zostały z rozliczenia budżetu z roku ubiegłego. Po wprowadzeniu zmian, o których 
Państwu mówiłam dochody budżetu gminy na 2018 rok będą wynosiły  
38 658 418,28 zł, plan wydatków wynosi 43 752 537,01 zł. Deficyt ulega 
zwiększeniu do kwoty 5 094 118,73 zł, przy czym tutaj zmieniamy źródła 
finansowania deficytu, z tytułu zaciągniętych kredytów 3 928 344,11 zł, pożyczek 
300 000,00 zł i wolnych środków 865 774,62 zł. Powyższe zmiany powodują w 
dalszej części uchwały zmiany dotyczące limitów zobowiązań oraz upoważnień 
dla burmistrza. Czyli w paragrafie 5 limity zobowiązań z tytułu emisji papierów 
wartościowych oraz kredytów i pożyczek zaciąganych na pokrycie przejściowego 
deficytu budżetu w wysokości 1 000 000,00 zł pozostaje bez zmian. Zmieniamy 
limity na sfinansowanie planowanego deficytu w wysokości 4 228 344,11 zł  i 
również w upoważnieniach tj. paragraf 14 w pierwotnej uchwale. Upoważnia się 
burmistrza do zaciągania kredytów i pożyczek do wysokości poszczególnych 
limitów zobowiązań na pokrycie przejściowego deficytu budżetu w wysokości  
1 000 000,00 zł, pozostaje bez zmian, natomiast zmieniamy finansowanie 
planowanego deficytu w wysokości 4 228 344,11 zł. Bardzo proszę o przyjęcie 
przedstawionego projektu uchwały.               
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 
2018 r. 

  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 9 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2018-2031.   
  

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  
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 W związku z wprowadzonymi zmianami do uchwały budżetowej konieczne 
jest wprowadzenie tych zmian do wieloletniej prognozy finansowej. W roku 2018 
po stronie dochodów ogółem, dochodów bieżących, dochodów majątkowych, jak 
również wydatków ogółem, wydatków bieżących i majątkowych wprowadzono 
określone wartości, zmieniono również wynik finansowy i jego źródła 
finansowania. W załączniku nr 1 zostało to szczegółowo Państwu przedstawione.  
Z uwagi na realizację projektu „Nie garb się – nie wystarczy”, jako projektu 
zintegrowanego z zadaniem tworzenie nowych miejsc przedszkolnych, jest to 
projekt realizowany w okresie dwuletnim został wpisany do przedsięwzięć w 
załączniku nr 2. Wartość całkowita tego projektu to 100 000,00 zł. Są to głównie 
wydatki bieżące związane z finansowaniem wynagrodzeń osób, które będą 
realizowały projekt szkoleń dla tych osób oraz zakup niezbędnych materiałów w 
celu realizacji projektu. Bardzo proszę o przyjęcie przedstawionego projektu 
uchwały.           
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2018-2031.   
   
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 10 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie przeprowadzenia konsultacji społecznych z mieszkańcami gminy 
Pakość dotyczących realizacji projektu pn. „Budżet obywatelski Gminy 
Pakość na 2019 r.”.  
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji. Poprosił o zabranie głosu Zastępcę Burmistrza Pakości 
p. Szymona Łepskiego. 
 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  
 W ubiegłym roku Rada podejmowała uchwałę w sprawie przeprowadzenia 
konsultacji dotyczących budżetu obywatelskiego, po raz pierwszy na terenie naszej 
gminy. Teraz już możemy stwierdzić, że była to inicjatywa bardzo udana, 
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ponieważ pomysł budżetu obywatelskiego spotkał się z bardzo dużym 
zainteresowaniem mieszkańców naszej gminy. Przypomnę, że w głosowaniu 
wzięło udział prawie 1200 osób, co naprawdę jest bardzo dobrym wynikiem. 
Przypomnę tylko, że wcześniej gdy przeprowadzaliśmy konsultacje w sprawie 
budowy Parku Kulturowego, a wcześniej „małej obwodnicy”, tych osób aktywnie 
głosujących było znacznie mniej. Ten budżet obywatelski na pewno sprawdził się i 
stąd też propozycja, żeby również w tym roku podjąć uchwałę w sprawie 
przeprowadzenia konsultacji dotyczących realizacji budżetu obywatelskiego na 
2019 r. Jeżeli chodzi o sam tekst uchwały nie dokonujemy jakiś rewolucyjnych 
zmian. Dokonaliśmy w zasadzie dwóch moim zdaniem istotnych zmian, ponieważ 
dopuściliśmy możliwość głosowania w formie elektronicznej poprzez przesłanie 
na adres urzędu zeskanowanej karty do głosowania i co najistotniejsze, co 
wychodzi również naprzeciw postulatom Państwa radnych i mieszkańców, 
przewidujemy, że na karcie do głosowania własnoręczny podpis będzie znajdował 
się na samym dole karty. Pozwoli nam to uniknąć sytuacji, a dochodziły do nas 
informacje, że ktoś wrzucał kilkanaście kart do głosowania, wypisywał tylko 
imiona i nazwiska. Teraz każda osoba głosująca podpisuje się własnoręcznie na 
samym końcu i bierze pełną odpowiedzialność za to jak głosuje. Poza tym w 
przypadku każdego fałszerstwa tego podpisu mamy odpowiedzialność karną. Jeżeli 
ktoś chciałby podjąć takie działanie niezgodne z przepisami musi liczyć się z 
konsekwencjami. Wydaje mi się, że to jest bardzo dobre rozwiązanie. Kwota, którą 
przeznaczyliśmy na budżet obywatelski w 2019 pozostała ta sama 200 000,00 zł. 
Rozdział tej kwoty na obszary wiejskie i obszar miasta pozostał taki sam,  
116 000,00 zł dla miasta i 84 000,00 zł dla obszarów wiejskich. Tak na marginesie 
chciałbym zwrócił Państwa uwagę, że ten budżet obywatelski w pewnym zakresie 
już na terenie naszej gminy funkcjonuje od 2010 roku, bo czym jest fundusz 
sołecki. Mieszkańcy sołectw co roku na zebraniach wiejskich głosują nad 
zadaniami, które będą realizowane z funduszu sołeckiego na terenie danego 
sołectwa. I to jest bezpośrednia demokracja, bezpośrednia decyzja mieszkańców w 
przedmiocie zadań, które mamy jako urząd, jako gmina realizować. Tu oczywiście 
te środki są jako całość większe, niemniej jednak przypomnę, że od 2010 r. do 
2017 r. na fundusz sołecki gmina wydatkowała ponad 900 000,00 zł. Jest to spory 
kawałek środków pieniężnych, który na pewno widać w terenie. Powstały place 
zabaw dla dzieci, dodatkowe oświetlenie. Dodam jeszcze, że zadanie do realizacji 
może zgłosić każdy mieszkaniec gminy, ale musi takie zgłoszenie być poparte 
przez co najmniej 15 mieszkańców danego obszaru. Więc jeżeli mówimy o 
zadaniu realizowanym na obszarze wiejskim, 15 mieszkańców obszarów 
wiejskich, na terenie miasta co najmniej 15 mieszkańców miasta. W przypadku 
głosowania, każdy głosujący może głosować nie więcej niż na 3 zadania, jeżeli 
zagłosuje na więcej niż na 3 zadania lub nie zagłosuje na żadne zadanie to taki głos 
jest głosem nieważnym. Tak jak w tym roku za całość procedury budżetu 
obywatelskiego, za przeprowadzenie tych konsultacji, za ustalenie wyników 
odpowiadał będzie Zespół ds. budżetu obywatelskiego, który będzie powołany 
zarządzeniem Burmistrza Pakości. Tradycyjnie będziemy prosić też Państwa 
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radnych o aktywny udział w pracach tego zespołu. To wszystko z mojej strony. 
Liczę na poparcie tej inicjatywy biorąc pod uwagę duże zainteresowanie 
mieszkańców budżetem obywatelskim.                    
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   13 radnych 
przeciwnych     1     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie przeprowadzenia konsultacji społecznych z mieszkańcami 
gminy Pakość dotyczących realizacji projektu pn. „Budżet obywatelski Gminy 
Pakość na 2019 r.”. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 11 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie podziału gminy Pakość na okręgi wyborcze. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji. Poprosił o zabranie głosu Zastępcę Burmistrza Pakości 
p. Szymona Łepskiego.  
 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
Podjęcie tej uchwały wymusiła na nas zmiana Kodeksu wyborczego. Było o 

niej bardzo głośnio, były różne koncepcje. Podstawą prawną podjęcia tejże 
uchwały są właśnie zmiany Kodeksu wyborczego zawarte w ustawie, która 
zmieniała Kodeks wyborczy i ustawę o samorządzie gminnym m.in. W art. 12 
tejże ustawy wskazuje się, że rada gminy dokona podziału gminy na okręgi 
wyborcze w wyborach do rad gmin w terminie 60 dni od dnia wejścia w życie 
niniejszej ustawy. Ona weszła w życie 31 stycznia 2018 r. więc już jest pora, żeby 
taką uchwałę podjąć. Nie ma też tutaj żadnej rewolucji, ponieważ poprzednia  
uchwała podejmowana była w 2012 roku. W przypadku gminy Pakość nic się nie 
zmienia, bo mamy 15 okręgów jednomandatowych. Te okręgi już tak 
funkcjonowały, były już zastosowane w boju, bo w 2014 roku ten podział gminy 
na okręgi wyborcze obowiązywał. Problem będą miały z ustaleniem nowych 
okręgów wyborczych gminy powyżej 20 tys. mieszkańców, które nie są miastami 
na prawach powiatu, np. Inowrocław, Żnin, Mogilno ponieważ tam dotychczas 
obowiązywały jednomandatowe okręgi wyborcze, natomiast po zmianie tejże 
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ustawy te okręgi muszą być wielomandatowe. My poprzestajemy na 15 
jednomandatowych okręgach wyborczych, bo w gminach do 20 tys. mieszkańców 
liczba radnych wynosi 15. Jak już mówiłem nie ma tutaj żadnych zmian, natomiast 
chciałem pokrótce przedstawić Państwu jak wygląda procedura ustalenia okręgów 
wyborczych. Czym jest jednolita norma przedstawicielstwa i jej zastosowanie. 
Żeby dokonać podziału na okręgi wyborcze musimy ustalić jednolitą normę 
przedstawicielstwa. To jest proste działanie, dzielimy liczbę mieszkańców gminy, 
dokładnie osób wpisanych do stałego rejestru wyborców i zameldowanych na stałe 
na terenie gminy, przez liczbę mandatów. Czyli 9 727 osób dzielimy przez 15 i 
wychodzi nam tzw. jednolita norma przedstawicielstwa i jest to liczba w 
przypadku gminy Pakość 649. Jest to idealna liczba mieszkańców okręgu 
wyborczego. Teoretycznie gdyby było 15 okręgów wyborczych i w każdym liczba 
mieszkańców wynosiłaby 649 osób, byłby to idealny podział na okręgi wyborcze. 
Teoretycznie jest to możliwe, ale w praktyce w zasadzie niemożliwe do 
zrealizowania, dlatego też ustawodawca przewidział możliwość pewnej 
modyfikacji. Ta liczba mieszkańców w okręgu wyborczym może być 50% wyższa 
od tej liczby bądź też 50% niższa. Po dokonaniu przemnożenia wychodzi, że 
minimalna liczba mieszkańców okręgu wyborczego wynosi 325 osób, maksymalna 
974 osoby i wszystkie okręgi wyborcze muszą mieścić się w tych liczbach. Jak 
Państwo zobaczycie jest tak podzielone, że te wszystkie liczby się zgadzają. 
Nadmienię jeszcze na czym polega rozdział liczby mandatów pomiędzy obszar 
wiejski a miasto Pakość. Dzielimy liczbę mieszkańców Pakości przez jednolitą 
normę przedstawicielstwa, wychodzi liczba 8,68, czyli po zaokrągleniu 9 w 
przypadku obszaru sołectw mamy 4 095 mieszkańców, dzielimy przez 649 
wychodzi nam 6,31 co po zaokrągleniu daje 6 mandatów. I tak jest to dobre 
rozwiązanie, ponieważ z reguły tereny wiejskie miały swoich przedstawicieli w 
radzie w mniejszej liczbie. Odzwierciedlenie w liczbie mieszkańców jest to 
zupełnie uczciwy podział na mandaty w poszczególnych obszarach naszej gminy. 
Udostępniłem Państwu mapki z podziałem na okręgi. Na terenie Pakości mamy 9 
okręgów, pierwszy okręg liczba mieszkańców 681, okręg nr 2 - 470, okręg nr 3 -  
472, okręg nr 4 - 707, okręg nr 5 – 743, okręg nr 6 – 662, okręg nr 7 – 555, okręg 
nr 8 – 583, okręg nr 9 – 759.  Jak widzicie Państwo te liczby mieszczą się w 
przedziale 325-974. Jeżeli chodzi o tereny wiejskie mamy tutaj 6 okręgów 
wyborczych: okręg nr 10 – 689 mieszkańców, okręg nr 11 – 722, okręg nr 12 – 
668 mieszkańców, okręg nr 13 – 711 mieszkańców, okręg nr 14 – 457 
mieszkańców, okręg nr 15 – 848 mieszkańców. Jeżeli chodzi o tereny wiejskie 
mamy okręg wyborczy o najmniejszej liczbie mieszkańców spośród wszystkich tj. 
Jankowo, Ludwiniec i największy Ludkowo-Mielno-Wojdal, Radłowo – 848. 
Powiem, że aż kusi, żeby tutaj zrobić dwa okręgi ale nie ma takiej możliwości, 
ponieważ na tereny wiejskie musiałoby przypadać 7 okręgów, a z naszych 
wyliczyć wynika, że jest to niemożliwe. Z mojej strony tyle, jeżeli macie Państwo 
jakieś wątpliwości to proszę o pytania.                                
  
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
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Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie podziału gminy Pakość na okręgi wyborcze.  
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 12 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie zatwierdzenia raportu z wykonania „Gminnego programu 
przeciwdziałania narkomanii na 2017 r. na terenie gminy Pakość”.  
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Porządku Publicznego.  
Poprosił o zabranie głosu Kierownika Referatu Spraw Obywatelskich, Obronnych i 
Ochrony Zdrowia p. Elżbietę Szymborską.  

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  

 Zgodnie z art. 11 ust. 1 ustawy z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu 
narkomanii organ wykonawczy gminy sporządza raport z wykonania Gminnego 
programu przeciwdziałania narkomanii i efektów realizacji tego projektu, który 
przedkłada radzie gminy w terminie do dnia 31 marca następnego roku, którego 
dotyczy raport. Raport stanowi załącznik do uchwały. Chciałabym Państwu tak 
pokrótce powiedzieć jakie zadania w ramach tego raportu w 2017 roku były 
realizowane. Między innymi są to programy profilaktyczne, warsztaty dla szkół i 
rodziców. W Szkole Podstawowej im. Powstańców Wielkopolskich w Pakości 
realizowane były działania w zakresie warsztatów pn. „W kręgu schematów” 
skierowane dla uczniów klas VI oraz konkurs plastyczny „Stop narkotykom”. W 
Szkole Podstawowej im. Ewarysta Estkowskiego realizowany był „Archipelag 
skarbów”, tj. program dla uczniów III klasy gimnazjum i warsztaty dotyczące 
tolerancji. W Zespole Szkół Ponadgimnazjalnych w Kościelcu realizowane były 
„Nasze spotkania”, tj. program psycho-profilaktyczny dla 82 uczniów oraz zakup 
materiałów informacyjno-edukacyjnych dla młodzieży, rodziców i pedagogów. W 
Zespole Placówek Oświatowych w Kościelcu realizowane były zadania dotyczące 
zakupu materiałów edukacyjno-informacyjnych. W ramach programu 
przeciwdziałania narkomanii uruchomiony jest także dyżur specjalisty ds. 
przeciwdziałania narkomanii w Punkcie Konsultacyjnym przy ul. Inowrocławskiej. 
Prowadzone są zadania edukacyjne w świetlicach opiekuńczo-profilaktycznych w 
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Radłowie i Kościelcu oraz świetlicy socjoterapeutycznej w Pakości. Realizowane 
były także alternatywne formy spędzania wolnego czasu, były to imprezy 
integracyjne z okazji Dnia Dziecka, podczas ferii zimowych, wakacji letnich dla 
dzieci ze świetlic z terenu miasta i gminy. W ramach tego programu zakupiliśmy 
czasopisma: „Remedium”, „Świat problemów”. Rozpowszechniane były także 
informacje o działalności Punktu Konsultacyjnego ds. Uzależnień, zamieszczone 
były też na naszej stronie urzędowej informacje dotyczące zakresu 
przeciwdziałania narkomanii. Miasto i gmina Pakość uczestniczyła także w 
kampanii społecznej dotyczącej narkotyków pn. „Narkotyki – to mnie nie kręci”. 
W sumie na działania w ramach programu przeciwdziałania narkotykom 
wydaliśmy 7 245,00 zł. Część środków także była wykorzystywana z programu 
rozwiązywania problemów alkoholowych, ponieważ część zadań zazębiało się 
także z tamtym programem. Łącznie działaniami z zakresu przeciwdziałania 
narkomanii objętych zostało 1059 osób w tym 1015 uczniów, 24 rodziców, 20 
nauczycieli oraz 19 osób, które skorzystały z porad w Punkcie Konsultacyjnym ds. 
Uzależnień w Pakości przy ul. Inowrocławskiej. Proszę Państwa o przyjęcie 
projektu uchwały.                  
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie zatwierdzenia raportu z wykonania „Gminnego programu 
przeciwdziałania narkomanii na 2017 r. na terenie gminy Pakość”.  
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 13 - zapoznanie się ze Sprawozdaniem z realizacji zadań 
wynikających z Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz 
Ochrony Ofiar Przemocy za rok 2017. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że sprawozdanie było przedstawione  
podczas posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Porządku Publicznego.  
Poprosił o zabranie głosu Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej w Pakości  
p. Katarzynę Kurowską.  
 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado. 
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Program Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar 
Przemocy na lata 2016-2018 został przyjęty uchwałą nr XI/102/2016 z 26 stycznia 
2016 r. Monitoring programu polega na corocznym zbieraniu informacji na temat 
realizowanych zadań od podmiotów biorących udział w jego realizacji tj.: 
Komisariatu Policji, Zespołu Interdyscyplinarnego, Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, placówek oświatowych, Urzędu 
Miejskiego oraz organizacji pozarządowych. Koordynatorem programu jest 
Ośrodek Pomocy Społecznej. Do 31 marca każdego roku kierownik ośrodka 
przedstawia Radzie Miejskiej za pośrednictwem burmistrza, sprawozdanie z 
realizacji programu. W roku 2017 prowadzono na terenie gminy Pakość 40 
procedur „niebieskiej karty”, 91 osób było dotkniętych przemocą. W roku 
poprzednim zakończono 21 procedur „niebieskiej karty”, w tym zdecydowana 
większość z nich z powodu ustania lub uzasadnionego przypuszczenia o 
zaprzestaniu stosowania przemocy. Zespół Interdyscyplinarny odbył 5 posiedzeń, 
natomiast grupy robocze powołane do tej właściwej pracy z osobami i sprawcami 
przemocy odbyły łącznie 83 posiedzenia, a swym wsparciem objęły 133 osoby. W 
tym miejscu warto podkreślić, że członkowie grup roboczych to przedstawiciele 
Ośrodka Pomocy Społecznej, policji, w większości przypadków Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, a w przypadku gdzie w rodzinach są 
dzieci to są również przedstawiciele szkół i przedszkoli z terenu gminy. Wszystkie 
te osoby wykonują pracę w grupach roboczych, jako dodatkowe zadania, oprócz 
wykonywania swoich codziennych obowiązków wynikających z zatrudnienia. 
Dlatego to wymaga ogromnego wysiłku organizacyjnego, tak aby tych wszystkich 
przedstawicieli zwołać na dany termin, na określoną godzinę. Niemniej wszystkie 
te osoby wywiązują się systematycznie. Przewodnicząca zespołu prosiła o 
przekazanie serdecznych podziękowań za to, że prace tej grupy roboczej 
przebiegają bardzo sprawnie.  

Działania profilaktyczne w zakresie przeciwdziałania przemocy w rodzinie 
to przede wszystkim udział w ogólnopolskich i gminnych kampaniach, realizacja 
programów profilaktycznych w szkołach, warsztatów w ramach realizowania 
projektów w partnerstwie z organizacjami pozarządowymi. Osoby dotknięte 
przemocą mają dostęp na terenie naszej gminy do szerokiego poradnictwa 
psychologicznego, zarówno dorośli jak i dzieci, również w szkołach, do pomocy 
specjalistów w Punkcie Konsultacyjnym Gminnej Komisji Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych, pomocy prawnej w nieodpłatnym punkcie. Kobiety 
dotknięte przemocą brały udział w roku 2017 w specjalnych warsztatach pod 
nazwą „Wspieranie rozwoju osobistego osób doświadczających przemocy”. 
Funkcjonariusze komendy policji przeprowadzili 20 spotkań w szkołach z zakresu 
agresji i przemocy. W celu zwiększenia dostępności i skuteczności ochrony ofiar 
na bieżąco rozprowadzano broszury tematyczne, broszury z informacjami o 
lokalnych instytucjach świadczących pomoc osobom dotkniętym przemocą. Są to 
zdjęcia dzielnicowych z numerami telefonów, publikacje w Wiadomościach 
Pakoskich, punkt informacyjny dotyczący tematyki uzależnień i przemocy na 
wszystkich imprezach środowiskowych, opłacamy gminny telefon tzw. 
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przemocowy oraz współfinansujemy kujawsko-pomorską „niebieską linię”, tzw. 
telefon zaufania. Systematycznie podnosimy również kompetencje służb i 
przedstawicieli podmiotów realizujących działania z zakresu przeciwdziałania 
przemocy. Były to kursy i szkolenia z zakresu mediacji, procedur „niebieskiej 
karty”, diagnozy, terapii, coachingu, handlu ludźmi. W szkoleniach tych 
uczestniczą nie tylko pracownicy Ośrodka Pomocy Społecznej, ale również 
członkowie Zespołu Interdyscyplinarnego. Wszystkie te zadania w zakresie 
profilaktyki i edukacji powodują, że cel główny, które został określony w tym 
programie. został osiągnięty, tzn. zwiększenie skuteczności przeciwdziałania 
przemocy w rodzinie oraz zmniejszenie skali tego zjawiska. Zamknięcie 21 
procedur „niebieskiej karty”, to m.in. dowód na to, że te działania są skuteczne. 
Dziękuję również wszystkim kierownikom i dyrektorom jednostek 
organizacyjnych, którzy przesłali informacje dotyczące działań podejmowanych 
przez jednostki na rzecz przeciwdziałania przemocy. Dzięki temu mogłam 
przygotować sprawozdanie, które Państwo otrzymaliście w załączniku.                               

  
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania.  
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się ze Sprawozdaniem z realizacji zadań wynikających z Programu 
Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy za rok 
2017. 

 
  

Do pkt. 14 - zapoznanie się ze Sprawozdaniem z realizacji Programu 
Wspierania Dziecka i Rodziny za rok 2017. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że sprawozdanie było przedstawione  
podczas posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Porządku Publicznego.  
Poprosił o zabranie głosu Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej w Pakości  
p. Katarzynę Kurowską.  
 

Równolegle w okresie przyjmowania i uchwalania programu 
przeciwdziałania przemocy został przyjęty Program Wspierania Dziecka i Rodziny 
na lata 2016-2018. Podobnie jak w poprzednio omawianym programie, tutaj 
również koordynatorem jest Ośrodek Pomocy Społecznej, a monitoring odbywa 
się na tych samych zasadach, czyli corocznym zbieraniu i analizowaniu informacji 
na temat realizacji zadań. Obowiązkiem ustawowym jest przedkładanie w terminie 
do 31 marca każdego roku sprawozdania z realizacji programu. Podmioty biorące 
udział w realizacji programu to: Ośrodek Pomocy Społecznej, Urząd Miejski, 
Komisariat Policji, placówki oświatowe, Zespół Interdyscyplinarny, Gminna 
Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, Ośrodek Kultury i Turystyki, 
Biblioteka oraz organizacje pozarządowe. W zakresie podnoszenia umiejętności 
opiekuńczo-wychowawczych rodzin oraz planowania jej rozwoju doskonalimy 
pracę socjalną. Aktualnie 222 środowiska korzystają z tej formy poradnictwa. 
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Ośrodek Pomocy Społecznej zatrudnia 1 asystenta rodziny, który pracuje z 13 
środowiskami, w tym 4 z postanowienia sądu. Rodziny przeżywające problemy z 
funkcjonowaniem mogą korzystać z szerokiego poradnictwa psychologicznego, 
specjalistów w Punkcie Konsultacyjnym. W ubiegłym roku były prowadzone 
warsztaty dla osób doświadczających przemocy, warsztaty edukacji ekonomicznej, 
pomoc psychologiczna i pedagogiczna w szkołach, punkt nieodpłatnej pomocy 
prawnej, grupy samopomocowe. Wzmacnianie więzi rodzinnej odbywa się 
poprzez organizowanie imprez środowiskowych o charakterze integracyjnym. W 
roku 2017  Ośrodek Kultury i Turystyki zorganizował 13 takich imprez, część z 
nich przy współudziale innych podmiotów zaangażowanych do realizacji 
programu. Spotkania o charakterze integracyjnym odbywały się cyklicznie w 
placówkach oświatowych, świetlicach socjoterapeutycznych i świetlicach 
profilaktycznych oraz w świetlicy „Słoneczko”. Rodziny znajdujące się w trudnej 
sytuacji materialnej korzystają ze wsparcia Ośrodka Pomocy Społecznej. W 2017 
roku 421 rodzin zostało objętych pomocą społeczną, 112 uczniów otrzymało 
stypendium szkolne, 182 gospodarstwa domowe otrzymały dodatek 
mieszkaniowy, 1096 dzieci otrzymały świadczenie wychowawcze 500 plus, 
wypłacono 8 284 zasiłki rodzinne, 4 301 świadczeń rodzicielskich, to są te 
świadczenia, które są wypłacane rodzicom do pierwszego roku życia dziecka, jeśli 
nie mają uprawnień do zasiłku macierzyńskiego, wypłacono 82 zapomogi z tytułu 
urodzenia dziecka. Szczególnym wsparciem objęte są rodziny, które wychowują 
dziecko niepełnosprawne. W poprzednim roku wypłacono 430 świadczeń. Takie 
świadczenie dla matki lub ojca sprawującego opiekę nad dzieckiem 
niepełnosprawnym to 1470,00 zł plus zasiłek pielęgnacyjny 153,00 zł. Dzieci 
niepełnosprawne korzystają również w naszej gminie z usług specjalistycznych. 
Matki, które urodziły dziecko niepełnosprawne mogą również ubiegać się o pomoc 
asystenta rodziny. 171 dzieci na terenie naszej gminy otrzymało posiłki 
finansowane przez OPS, a w szkołach na terenie gminy z dożywiania łącznie 
korzysta 306 uczniów. Na terenie gminy organizowane są również akcje 
charytatywne, głównie przez parafię. Istnieje również punkt przyjmowania 
odzieży, wydawana jest żywność w ramach programu unii europejskiej. Jeśli 
chodzi o prowadzenie działań profilaktyczno-informacyjnych z zakresu 
zapobiegania przestępczości to funkcjonariusze komisariatu policji przeprowadzili 
m.in. 21 spotkań w szkołach odnośnie bezpieczeństwa w sieci, 19 spotkań na temat 
bezpiecznej drogi do szkoły. Biblioteka, szkoły, przedszkola, świetlice 
organizowały w 2017 roku szereg zajęć profilaktycznych i wychowawczych. 
Mamy bogatą ofertę zajęć pozalekcyjnych. W trzech szkołach na terenie gminy 
łącznie było to 55 różnych kółek tematycznych i zainteresowań, na które 
uczęszczało 838 uczniów. OKiT ma swoją stałą ofertę zajęć. Na zajęcia 
pozaszkolne do OKiT-u uczęszcza 90 dzieci. Nasza gmina również współfinansuje 
pobyt dzieci w pieczy zastępczej. Jest to znaczący wydatek dla naszej gminy, z 
uwagi na to, że finansowanie pieczy zastępczej jest uzależnione od pobytu dziecka 
w pieczy. W pierwszym roku jest to tylko 10%, w drugim 30%, ale w trzecim roku 
już jest 50%. Jeśli pobyt w placówce na terenie naszego powiatu kosztuje 3 600,00 
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zł to w trzecim roku płacimy już za to jedno dziecko 1 800,00 zł. Na ten cel z 
budżetu gminy w 2017 roku zostały przeznaczone 22 972,00 zł. W 2017 roku 
żadne dziecko nie wróciło do rodziny biologicznej. W stosunku do trójki dzieci 
trwa proces adopcyjny, jedno dziecko trafiło już do rodziny adopcyjnej. System 
wspierania rodzin w gminie jest bardzo rozbudowany, rodziny mogą korzystać z 
wszechstronnej pomocy, począwszy od pomocy finansowej na pomocy 
specjalistów kończąc. Działania o charakterze środowiskowym, te które integrują 
rodzinę, ta oferta jest na terenie naszej gminy bardzo bogata, wszystkie instytucje, 
które biorą udział w realizacji tego programu w tym zakresie współpracują ze sobą. 
Dzięki temu cel główny programu, stworzenie zintegrowanego systemu wspierania 
rodziny przeżywającej trudności w wypełnianiu funkcji opiekuńczo-
wychowawczej w 2017 roku, został osiągnięty.                          
  
 Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania.  
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się ze Sprawozdaniem z realizacji Programu Wspierania Dziecka i Rodziny za rok 
2017. 

 
 
Przewodniczący obrad ogłosił 15 minut przerwy. 
 
 
Do pkt. 15 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości  
w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Pakość na rok 2018. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza Gminy p. Joannę 
Zemełka. 

 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Konieczność opracowania i przyjęcia programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobieganiu bezdomności zwierząt na terenie gminy na rok 
2018, wynika z ustawy o ochronie zwierząt. Projekt programu został 
przedstawiony do zaopiniowania Powiatowemu Lekarzowi Weterynarii w 
Inowrocławiu, Polskiemu Związkowi Łowieckiemu Zarząd Okręgowy w 
Bydgoszczy, Kołu Łowieckiemu Nr 65 „Nadnoteckie” w Pakości, Kołu 
Łowieckiemu Nr 47 „Diana” w Inowrocławiu, Kujawskiemu Kołu Łowieckiemu 
Nr 52 w Jaksicach, Kołu Łowieckiemu Nr 9 „Gwardia” w Bydgoszczy, Fundacji 
dla Zwierząt ARGOS w Warszawie, Ogólnopolskiemu Towarzystwu Ochrony 
Zwierząt OTOZ „Animals” w Bydgoszczy oraz Bydgoskiemu Klubowi Przyjaciół 
Zwierząt „Animals”. Projekt został pozytywnie zaopiniowany przez Powiatowego 
Lekarza Weterynarii w Inowrocławiu pismem z 9 lutego 2018 r. Pozytywną opinię 
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również wyraziło Koło Łowieckie Nr 9 „Gwardia”. Pozostałe podmioty nie 
wyraziły opinii w ciągu 21 dni, zatem uznaje się, iż program ten został 
zaakceptowany bez uwag. Cele programu realizowane są poprzez: zapewnienie 
bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla zwierząt, opiekę nad wolno 
żyjącymi kotami, w tym ich dokarmianie. Program polega także na odławianiu 
zwierząt bezdomnych, obligatoryjnej sterylizacji oraz kastracji zwierząt w 
schroniskach dla zwierząt, poszukiwaniu właścicieli dla bezdomnych zwierząt, 
usypianiu ślepych miotów, wskazaniu gospodarstwa rolnego w celu zapewnienia 
miejsca dla zwierząt gospodarskich oraz zapewnieniu całodobowej opieki 
weterynaryjnej w przypadkach zdarzeń drogowych z udziałem zwierząt. 
Wykonawcami programu są: gmina Pakość; Przedsiębiorstwo Handlowo 
Usługowe „DANIEL” Artur Zielaskowski z siedzibą w Grudziądzu w zakresie 
odławiania, utrzymania i zapewnienia opieki zwierzętom bezdomnym; Gabinet 
Weterynaryjny „Nad Notecią” Jakub Sołek z siedzibą w Barcinie w zakresie 
zapewnienia całodobowej opieki weterynaryjnej w przypadkach zdarzeń 
drogowych z udziałem zwierząt, a także gospodarstwo rolne w miejscowości 
Gorzany 23 w zakresie zapewnienia miejsca dla zwierząt gospodarskich. Funkcję 
koordynatora działań podejmowanych w ramach programu pełni Referat 
Komunalno-Inwestycyjny, Rolnictwa i Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w 
Pakości, który współpracuje z organami inspekcji weterynaryjnej. Dodam jeszcze, 
iż finansowanie programu z budżetu gminy Pakość to na rok 2018 kwota  
50 500,00 zł. Wysokość środków dla poszczególnych zadań kształtuje się 
następująco: utrzymanie zwierząt bezdomnych w schronisku oraz ich odławianie 
sterylizacja, a także kastracja to kwota 43 000,00 zł; zakup karmy dla kotów –  
1 000,00 zł; umowa z weterynarzem, w tym usypianie ślepych miotów, opieka 
weterynaryjna w przypadku zdarzeń drogowych z udziałem zwierząt 6 000,00 zł, 
oraz umowa z gospodarstwem rolnym na zapewnienie miejsca dla zwierząt 
gospodarskich 500,00 zł. Wydatkowanie środków odbywać się będzie na 
podstawie zawartych umów oraz wystawionych faktur za realizację zadań 
określonych w niniejszym programie, potwierdzonych przez pracownika urzędu. 
Dodam jednocześnie, iż koszty w poprzednich latach kształtowały się następująco: 
w roku 2016 wydano na program opieki nad zwierzętami bezdomnymi kwotę  
53 000,00 zł, w roku 2015 – 71 300,00 zł, natomiast w roku 2014 – 65 700,00 zł. 
Przypomnę, że w tym roku 2018 zaplanowano kwotę 50 500,00 zł. Bardzo proszę 
o przyjęcie projektu uchwały.                         
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
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wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Pakość na rok 2018. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 16 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie przeprowadzenia konsultacji społecznych z mieszkańcami gminy 
Pakość dotyczących projektu dokumentu pn. „Lokalny Program Rewitalizacji 
dla Gminy Pakość na lata 2016-2023”. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza Gminy p. Joannę 
Zemełka. 

 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Konieczność przeprowadzenia konsultacji społecznych z mieszkańcami 
gminy w sprawie Lokalnego Programu Rewitalizacji dla Gminy Pakość został 
wskazany przez Zespół ds. Rewitalizacji Urzędu Marszałkowskiego, który nałożył 
na nas potrzebę wprowadzenia korekt i uzupełnień do przygotowanego wcześniej 
Gminnego Programu Rewitalizacji. W związku z tym konieczne jest 
przygotowanie nowego Lokalnego Programu Rewitalizacji, tym razem na 
podstawie przepisów ustawy o samorządzie gminnym, natomiast Gminny Program 
Rewitalizacji opracowywano na podstawie ustawy o rewitalizacji a także 
wytycznych Marszałka, które się zmieniły i Marszałek wskazał nam konieczność 
wprowadzenia tych zmian. Sama ustawa o samorządzie gminnym nie wskazuje 
konieczności przeprowadzenia konsultacji społecznych, stąd wymagane jest 
podjęcie stosownej uchwały przez Wysoką Radę. W celu przeprowadzenia  
konsultacji musi zostać powołamy zespół ds. konsultacji w proponowanym przez 
nas składzie: dwóch radnych z komisji wskazanych przez Przewodniczącego Rady 
Miejskiej w Pakości, przedstawiciel Burmistrza Pakości, a także przedstawiciel 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Pakości. Do zadań zespołu ds. konsultacji należeć 
będzie w szczególności przeprowadzenie konsultacji, przygotowanie formularzy 
konsultacji, sporządzenie protokołu z działań zespołu wraz z zestawieniem 
wyników konsultacji. Konsultacje skierowane będą do wszystkich mieszkańców, a 
także interesariuszy procesu rewitalizacji z obszaru gminy Pakość oraz obejmować 
swoim zakresem cały obszar gminy Pakość. Przeprowadzone będą w terminie od 
16 kwietnia do 30 kwietnia br. Załącznikiem do projektu uchwały jest formularz 
konsultacji społecznych, a także fiszka projektowa, na której będą mogli 
mieszkańcy składać propozycje działań rewitalizacyjnych. Formularz będzie 
można złożyć w formie papierowej poprzez dostarczenie do sekretariatu Urzędu 
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Miejskiego w Pakości, poprzez wysłanie za pośrednictwem poczty, a także w 
formie elektronicznej przez wysłanie na adres: srodowisko@pakosc.pl oraz 
rewitalizacja@faberconsulting.com. Jest to adres internetowy firmy Faber 
Consulting, która przygotowuje nam to uzupełnienie i na nowo będzie wyznaczać 
obszary delimitacji i obszary zdegradowane na terenie miasta i gminy Pakość. 
Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały.                    
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie przeprowadzenia konsultacji społecznych z mieszkańcami 
gminy Pakość dotyczących projektu dokumentu pn. „Lokalny Program 
Rewitalizacji dla Gminy Pakość na lata 2016-2023”. 
 
 /projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 17 – rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych oraz ustalenia ich 
przebiegu. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza Gminy p. Joannę 
Zemełka. 

 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
Na wstępie chciałabym wyjaśnić pewną rzecz, ponieważ na posiedzeniu 

komisji radni sugerowali zmianę nazwy jednej z dróg gminnych Dziarnowo-
Kościelec na pola, wiąże się to z koniecznością uzyskania opinii Zarządu Powiatu, 
którą już wcześniej wysłaliśmy, 21 grudnia 2017 r. Pozostawiliśmy te nazwy bez 
zmian ze względu na upływający termin, a jest to związane z utrzymaniem 
przejazdów kolejowo-drogowych w kategorii D, jako przejazdów 
ogólnodostępnych dla wszystkich mieszkańców. Brak konieczności zmiany ich 
kategorii na przejazdy kolejowe kategorii F z zamkniętymi przejazdami i 
udostępnianiem kluczy użytkownikom, w związku z tym koniecznym było 
uzyskanie takiej opinii Zarządu Powiatu. W projekcie uchwały wskazano cztery 

mailto:srodowisko@pakosc.pl
mailto:rewitalizacja@faberconsulting.com
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drogi, które związane są z przejazdami kolejowymi, a także piątą drogę położoną 
w Jankowie. Pierwsza droga położona jest na działce 12/7 w obrębie Dziarnowo, 
tu wskazujemy nazwę Dziarnowo-Kościelec przy lesie. Kolejna droga do tej pory 
wewnętrzna, to droga położona na działce 12/9 w obrębie Dziarnowo, tutaj 
pozostawiliśmy nazwę Dziarnowo-Kościelec na pola. Działka nr 48/2 w obrębie 
Dziarnowo z nazwą Dziarnowo-Inowrocław na pola. Kościelec-Stara Noteć, jest to 
droga wewnętrzna położona na działkach nr 209, 249, 248 w obrębie Kościelec. A 
także Jankowo przedmieście, droga wewnętrzna położona na działce nr 43/16 w 
obrębie Jankowo. W celu ustalenia przebiegu i nadania kategorii dróg gminnych 
bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały.      
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych oraz ustalenia ich 
przebiegu. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 18 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie wyrażenia zgody na nabycie przez Gminę Pakość nieruchomości 
gruntowej oznaczonej jako działka nr 191/12, położonej przy ul. Mikołaja w 
Pakości, stanowiącej współwłasność osób fizycznych.  
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza Gminy p. Joannę 
Zemełka. 

 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Przedmiotem projektu uchwały jest wyrażenie zgody na nabycie działki nr 
191/12, jest to działka o powierzchni 159 m2, obecnie zajęte jest pod „małą 
obwodnicę” miasta Pakości, stanowi ona własność osób fizycznych. W celu 
uregulowania spraw własnościowych i przejęcia tej działki w Księgę Wieczystą 
gminy Pakość wymagane jest nabycie tej nieruchomości, która de facto jest już 
użytkowana jako droga. Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały.     
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Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nabycie przez Gminę Pakość 
nieruchomości gruntowej oznaczonej jako działka nr 191/12, położonej przy  
ul. Mikołaja w Pakości, stanowiącej współwłasność osób fizycznych.  
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 19 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości 
gruntowej, położonej w m. Wojdal gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 85/2, 
stanowiącej mienie komunalne Gminy Pakość. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza Gminy p. Joannę 
Zemełka. 

 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Przedmiotem projektu uchwały jest wyrażenie zgody na zbycie działki 85/2. 
Jest to nieruchomość o powierzchni 1194 m2, stanowi ona ewidencyjnie rolę klasy 
V i VI. Zapisana jest w Księdze Wieczystej 26587. Powstała ta działka w wyniku 
podziału działki nr 85. W tym celu wydzielono dwie działki, gdzie jedna 
zachowuje swoją funkcję jako droga dojazdowa i zapewnia dostęp dla właścicieli 
działki 66, którzy również mają dostęp od drogi powiatowej Wojdal-Pakość. 
Wniosek został złożony przez właścicieli działek 63 i 62, są to działki stanowiące 
własność osób fizycznych, stąd trybem sprzedaży będzie tryb przetargu 
ograniczonego do właścicieli działek bezpośrednio przyległych do wydzielonej 
działki 85/2. Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały. 
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
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GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości 
gruntowej, położonej w m. Wojdal gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 85/2, 
stanowiącej mienie komunalne Gminy Pakość. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 20 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości 
gruntowej, położonej w m. Węgierce gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 20, 
stanowiącej mienie komunalne Gminy Pakość. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza Gminy p. Joannę 
Zemełka. 

 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Przedmiotem projektu uchwały jest wyrażenie zgody na sprzedaż działki nr 
20. Jest to działka o powierzchni 2260 m2, położona w obrębie Węgierce. 
Ewidencyjnie są to grunty orne klasy IVa i Ivb, umiejscowiona jest między 
działkami użytkowanymi rolniczo, między działką 19 i działką 21, stanowiących 
własność osób fizycznych. Działka nr 20 do tej pory była dzierżawiona przez 
właściciela działki 19 i 21 i jest użytkowana od wielu lat rolniczo, stąd wniosek o 
wykup. Bardzo proszę o wyrażenie zgody na sprzedaż ww. nieruchomości.     
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż niezabudowanej nieruchomości 
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gruntowej, położonej w m. Węgierce gm. Pakość, oznaczonej jako dz. 20, 
stanowiącej mienie komunalne Gminy Pakość. 
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 21 - zapytania i wolne wnioski. 
 
Radna p. Barbara Białecka 
 

- w związku z uchwaleniem Programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi, radna zaproponowała zrezygnowanie z fajerwerków w 
okresie noworocznym, co ograniczy cierpienie zwierzętom domowym, 
wywołane hałasem.  

 
Radna p. Renata Proskura  
 

- zwróciła się z zapytaniem, kto może posprzątać rowy przy drodze 
powiatowej, oprócz zarządcy drogi?  

 
 
Do pkt. 22 - odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. 

 
Odpowiedzi udzielił Burmistrz Pakości p. Wiesław Kończal.  

 
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Udzielę odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wolne wnioski w kolejności 
ich zgłoszenia.  
 Pan Wiceprzewodniczący Marek Szymborski zgłosił interpelację dotyczącą 
zmiany organizacji ruchu w obrębie ul. Szkolnej. Wnioskowałbym o przedłożenie 
przynajmniej szkicu proponowanego rozwiązania, który posłuży nam do zlecenia 
opracowania projektu zmiany organizacji ruchu, bo taka obliguje nas procedura. 
Procedura, która wynika z Rozporządzenia Ministra Infrastruktury z dnia  
23 września 2003 r. w sprawie szczegółowych warunków zarządzania ruchem na 
drogach oraz wykonywania nadzoru nad tym zarządzaniem. Jest to rozporządzenie 
opublikowane w Dzienniku Ustaw Nr 177, poz. 1729 i w sposób szczegółowy 
określa procedurę wprowadzania znaków, sprawdzania, wykonywania audytów, 
zatwierdzania projektów zmiany organizacji ruchu. My praktycznie na kolejnej już 
sesji przyjmujemy wnioski związane z propozycją zmiany organizacji ruchu.  
Propozycja zmiany organizacji ruchu padła z ust Pani radnej Renaty Proskury, 
która postulowała zmianę na tzw. „małej obwodnicy”. My zawsze stajemy przed  
dylematem co z tym fantem począć, bo nie może być tak, że jest jedna stłuczka, 
czy też kilka, a ludziom wydaje się, że lepszym rozwiązaniem byłoby 
wprowadzenie innego znaku. Ktoś musi to zbadać, ktoś musi o tym zdecydować. 
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Myślę, że w tym przypadku nie unikniemy zlecenia tzw. audytu bezpieczeństwa 
ruchu drogowego. Wszyscy wiemy, że te stłuczki są tam notorycznie, po kilka w 
tygodniu, zwłaszcza teraz kiedy tą „małą obwodnicą” przebiega objazd Pakości, 
nasiliły się te zdarzenia. Natomiast jest kwestią dyskusyjną, czy znak drogowy 
pulsacyjny jest gorszy od znaku STOP. Możemy o tym dyskutować, nie mówiąc o 
kosztach. Według naszej oceny zmiana tego typu znaku na znak STOP na czterech 
skrzyżowaniach tj. koszt przekraczający 60 tys. zł. Wczoraj podpisałem zlecenie 
na zamontowanie tzw. progów akustycznych. W połączeniu ze znakami 
pulsacyjnymi „droga podporządkowana”, powinno to nieco rozwiązać sytuację, 
aczkolwiek na niestosowanie się do obowiązujących znaków drogowych nie mamy 
wpływu. Zastanawiamy się, tutaj jeszcze na ten temat pewnie podyskutujemy, czy 
jest konieczne zlecenie takiego audytu. Na pewno są to dodatkowe koszty, ale w 
tym przypadku chyba nie do uniknięcia, bo presja społeczna z tej strony jest dosyć 
spora. A gdy już mówimy o kosztach, bo to jest też ważne, chociażby z punku 
widzenia zgłoszonych interpelacji dotyczących napraw cząstkowych dróg. My w 
budżecie gminy na rok 2018 na usługi remontowe dróg mamy w planie 70 tys. zł, i 
na materiały 90 tys. zł i w ramach tego „staramy się poruszać”. Mamy dylemat, 
czy wymieniać donice przy Ratuszu, czy lepić ubytki w drogach. Postaramy się 
zrobić wszystko, żeby dodatkowe kruszywo, dodatkowe zakupy dokonać, a może 
jakimś innym sposobem załatwić materiał na uzupełnienie tych ubytków, ale 
musimy skupiać się na tym, co jest rzeczywistością. Rzeczywistością są środki 
przeznaczone w budżecie gminy na ten cel, a one są takie, jakie są. I to są również 
środki, które musimy wydawać na chociażby zmianę organizacji ruchu, zakup 
znaków drogowych itd. Będziemy szukać rozwiązań, będziemy szukać możliwości 
zwiększenia wydatków w tym dziale naszego budżetu, ale powtarzam sprawa nie 
jest prosta. Problem o podobnym charakterze, dyskutowaliśmy o tym podczas 
przerwy, to jest sprawa utrzymania czystości i porządku w gminie. Do tej pory, 
przez ostatnich kilka, czy kilkanaście lat udało nam się w sposób kompleksowy i 
zadowalający rozwiązywać. W ostatnich latach realizowaliśmy to siłami 
pracowników robót publicznych, prac interwencyjnych. Dzisiaj rzeczywistość jest 
taka, że bezrobocie w drastyczny sposób, i dobrze moim zdaniem, zmalało. 
Skutkuje to tym, że urząd pracy nie dysponuje środkami na walkę z bezrobociem 
w dotychczasowej wysokości. My mamy w tej chwili podpisanych 9 umów na 9 
pracowników, gdzie w ubiegłym roku tylko do celów sprzątania, utrzymania 
czystości mieliśmy przeznaczoną grupę 16 osób. Do tego prace społecznie-
użyteczne, do tego pracownicy w Parku Kulturowym, do tego ekipa remontowa, 
którą dysponował p. inż. Kawka, to było gdzieś 30-40 osób. Na dzisiaj mamy 8-9 
etatów i tu jest duży problem ponieważ, jak Państwo zauważyliście próbujemy się 
posiłkować sprzętem. W ubiegłym tygodniu mieliśmy zakontraktowany sprzęt z 
Barcina, dzisiaj zamiatarka z Inowrocławia, ale to są większe koszty. To 
powoduje, że koszty sprzątania nam wzrastają i szukamy również optymalnego 
rozwiązania tego problemu. Mówię o tym w kontekście drugiej interpelacji, którą 
zgłosił p. Marek Szymborski, a ona dotyczy przycinki drzew i krzewów na  
ul. Szkolnej. Oczywiście będziemy to realizowali, ale w miarę sił, które mamy do 
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dyspozycji. W sprawie zmiany organizacji ruchu przy sklepie DINO, przy  
ul. Barcińskiej, wystąpimy do zarządcy drogi z zapytaniem, czy jest taka zmiana 
możliwa. Ostatnia interpelacja, którą zgłosił p. radny Szymborski to była 
interpelacja dotycząca naprawy progu spowalniającego, zamontowanego przy 
kotłowni na ul. Jankowskiej. Będziemy to w miarę możliwości realizować.   

Pani radna Renata Proskura interpelowała w sprawie naprawy drogi 
Radłowo-Ludwiniec i odcinka drogi w Ludwińcu w kierunku posesji p. sołtys. 
Również znak STOP, o którym już tutaj mówiłem, na tzw. „małej obwodnicy”. 
Jeszcze raz powtarzam i namawiam do tego, żeby bronić tego pomysłu, 
zaczekajmy jakie będzie efekt po zainstalowaniu progów akustycznych. Mówimy 
o dwóch skrzyżowaniach, czyli skrzyżowaniu ul. Mogileńskiej z Mikołaja oraz  
ul. Radłowskiej z Cmentarną.  

Pan radny Mariusz Augustyn interpelował w sprawie przeglądu obiektów 
sportowo-rekreacyjnych. W odpowiedzi powołana zostanie komisja, która dokona 
wiosennego przeglądu obiektów, sporządzone zostaną protokoły z tych przeglądów 
i wykaz koniecznych napraw i remontów. Jeśli chodzi o interpelację dotyczącą 
braku szatni przy Orliku na ul. Barcińskiej, w tej chwili nie planujemy takiej 
inwestycji, czy też zakupu dodatkowego pomieszczenia. Jeśli chodzi o właścicieli  
garaży, którzy prosili Pana radnego o interwencję w sprawie wyrównania dróg 
dojazdowych do garaży przy ul. Mogileńskiej. Droga do garaży przy  
ul. Mogileńskiej należy do właścicieli garaży, ale ja myślę, że p. radnemu chodziło 
bardziej o garaże od strony ul. Jankowskiej. Tutaj jest sprawa nieco prostsza, bo to 
jest nasza droga, a podpowiedź p. radnego też słuszna. Myślę że tutaj spróbujemy 
wykorzystać te elementy kruszywa czy piasku, który tam jest składowany w tej 
chwili na naszej nieruchomości. Oznakowanie skrzyżowania w miejscowości 
Rycerzewko, tam jest nowy odcinek drogi i nierozwiązana organizacja ruchu. 

Radna p. Barbara Białecka interpelowała w sprawie dwóch odcinków dróg. 
Remont drogi w Gorzanach w centrum, tam jest nawierzchnia z wykorzystaniem 
rumuszu asfaltowego. Kilka lat temu to droga była robiona i tutaj na pewno ubytki 
w tej drodze już są widoczne. Druga droga, to jest droga Gorzany-Rybitwy, sprawa 
trochę trudniejsza, bo to jest długi odcinek. My w tej chwili przygotowujemy 
dokumentację przebudowy drogi Kościelec-Węgierce, to jest droga w kierunku 
mostu. Mamy w kolejności drogę w kierunku tzw. Mimowoli, również w 
Kościelcu, ponad kilometrowy odcinek bardzo szeroki prawie 8-9 metrowy, która 
stoi w kolejności do przebudowy. Jest odcinek drogi w Wielowsi, gdzie mamy 
gotową dokumentację. To nieco krótszy odcinek, bo ok. 400 metrów. Ta droga już 
wiele razy wchodziła w fazę przygotowań, potem z niej „wypadała” i cały czas 
jednak powraca. Jest to droga o dosyć strategicznym znaczeniu, ponieważ w 
bardzo poważny sposób skraca drogę mieszkańców Gorzan do Rybitw i Pakości.  
Dlatego też ja  idei remontu tej drogi w przeszłości bardzo broniłem, ale jakoś 
nigdy nie udawało nam się „wstrzelić” w kryteria i zdobyć pieniądze na 
przebudowę. Praktycznie od dwóch miesięcy słychać głosy, że za chwilę Minister 
podpisze rozporządzenie,  będzie ogłoszony konkurs na drogi lokalne. Ostatnio był 
u mnie p. Marszałek Kurzawa i zapewniał, że do końca marca będzie podpis i te 
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pieniądze będą. My już wybierzemy, którąś z tych dróg. Ostatnio Wojewoda 
ogłosił, że zwiększyła się pula na drogi lokalne. Są trzy podstawowe kryteria, które 
będą stosowane, żeby gminy były przygotowane. Zawsze temat dróg jest 
najbardziej gorący w okresie wiosennym. 

Pan radny Marcin Nieznalski również interpelował w sprawie napraw dróg, 
uzupełnienie kruszywem tam, gdzie jest to konieczne, niezbędne. 

Pan radny Zygmunt Groń, przejście dla pieszych przy ul. Cmentarna-
Radłowska. Nie za bardzo wiem, o które miejsce chodzi, ale to sobie uściślimy. To 
jest ten sam tryb wprowadzania organizacji ruchu, o którym wcześniej mówiłem. 
Musi to być udokumentowane, poparte audytem albo badaniem natężenia ruchu 
itd. Jeśli chodzi o funkcjonowanie Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów 
Komunalnych Pan Prezes Wojtysiak jest po bilansie spółki, przygotowuje dla nas 
sprawozdanie z działalności Przedsiębiorstwa za rok 2017. To sprawozdanie 
zostanie przedłożone w maju, w czerwcu najpóźniej. I tutaj prośba do Pana 
Prezesa, aby w szczególnym stopniu odniósł się do funkcjonowania Punktu 
Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych, a w zasadzie prosiłbym również o 
szczególne omówienie w tym sprawozdaniu gospodarki odpadami. Odpowiedzi, 
którą otrzymaliśmy z Zarządu Dróg Wojewódzkich dotyczyła zejścia na pasaż nad 
Notecią, komentował nie będę, bo nie jestem autorem tej odpowiedzi. Jest to 
oficjalne pismo, nie mi to komentować. 

Pani radna Barbara Szelągowska interpelowała w sprawie naprawy poboczy 
drogi powiatowej od Orlenu w kierunku Janikowa. My mamy zapewnienie, że do 
września te pobocza zostaną naprawione. Jak będzie w rzeczywistości? Będziemy 
w stałym kontakcie z Zarządem Dróg Powiatowych i będziemy naciskali mocno, 
żeby jak najszybciej tą naprawę zrealizować.  

Pani sołtys Wanda Piotrowska zadała pytanie, jakie mamy plany, jeśli 
chodzi o nasze drogi. Już wkrótce pewnie będziemy wszyscy bardzo mocno 
dyskutowali na temat planów. Na dzisiaj, to my realizujemy to, co planowaliśmy w 
ubiegłym roku, natomiast jak tu dzisiaj było powiedziane przy okazji 
przyjmowania uchwały dotyczącej okręgów wyborczych, zbliża się okres 
wyborów samorządowych, a okres przedwyborczy najczęściej jest okresem 
szerokiej dyskusji na temat planów. Ja mam również przygotowaną propozycję dla 
mieszkańców, szczegółową bardzo, którą przedstawię. Przed przedstawieniem tej 
propozycji przygotujemy, jak gdyby, rozliczenie naszej wspólnej działalności, 
Państwa jako radnych Rady Miejskiej w Pakości i mnie, jako burmistrza, za okres 
trochę dłuższy niż okres kadencji, bo za lata 2012-2018. Przedstawimy to pod 
koniec kwietnia, lub na początku maja i zachęcam wszystkich do lektury tego 
dokumentu. 

Na koniec zapytania i wolne wnioski, zwłaszcza to pytanie dotyczące 
czyszczenia rowów przy drogach powiatowych przez pracowników urzędu 
zatrudnionych w ramach robót publicznych. Problem w tym, że tych pracowników 
nie ma, a po drugie, to jest taki „układ szczególny”, sami to wywalczyliśmy: 
Zarząd Dróg Powiatowych wycinkę zrobi, tylko, że to nie jest problem samej 
wycinki, największe koszty są z posprzątaniem. Robiliśmy kilka dni z 
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wykorzystaniem ciągnika, ale to cały czas nie jest zrobione tak, jak trzeba, a 
generalnie wracamy znowu do tego problemu, który był szczegółowo omawiany 
przy okazji sprawy Radłowo-Piechcin. Droga, o której mówimy jest w takim stanie 
technicznym, że konieczna jest kompleksowa jej przebudowa. To nie jest problem 
wyczyszczenia poboczy czy przycinki, tylko trzeba powalczyć o wprowadzenie tej 
drogi w plany inwestycyjne Powiatu, bo to jest rozwiązanie problemu. Trzeba 
wykorzystać wszelkie możliwe sposoby. Żałuję bardzo, że unika wizyt na naszych 
spotkaniach przedstawiciel Zarządu Dróg Powiatowych, bo potrzebna jest taka 
rzeczowa rozmowa na temat stanu dróg powiatowych, na temat planów itd. Ale 
proszę mi uwierzyć, czas jest dosyć szczególny, każdy rozpatruje różne 
możliwości i coraz częściej administratorzy, jak gdyby zapominają o swoich 
obowiązkach. Z drugiej strony, pewnie samorząd Powiatu jest w podobnej sytuacji 
jak każdy samorząd, tych środków publicznych jest mało na spełnienie wszystkich 
oczekiwań mieszkańców Powiatu. Dziękuję bardzo.                                                                             
  
 
Do pkt. 23 - zamknięcie sesji 
  

Przewodniczący obrad podziękował obecnym za czynny udział i zamknął   
obrady XXIX sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
 

 
Na tym protokół zakończono. 
Protokolant: A.E.     
 
 

Przewodniczący   
    Rady Miejskiej w Pakości 
 

                                  Jerzy Joachimiak 
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